
Hallo lezer,

Mensen leren het meeste van kijken. Kijken hoe iets moet, in 
plaats van het te lezen. Tijdens het schrijven van dit boek 
realiseerde ik me dat het heel erg moeilijk is om aan mensen uit 
te leggen hoe ze hun dromen en ambities vorm moeten geven. 

Ga maar gewoon eens met me mee, en kijk over mijn schouder. 
Kijk hoe ik het doe. En doe dan maar na.

Wekenlang had ik daarom een cameraman achter me lopen die 
mijn activiteiten vastlegde, over mijn schouder. De foto’s die 
dit boek illustreren, zijn geknipt uit al die uren film.

En het boek? Dat probeert je met voorbeelden en inspiratie op 
weg te helpen. Maar je moet het wel zelf doen.

Ik wens je bijzonder veel succes en plezier met je plannen.

Hartelijke groet,

Leen 
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Waar komt dit boek nou weer vandaan?
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Groen is de kleur van frisse ideeën, duurzame ontwikkeling en natuur-
lijke groeikracht. Groen hebben we heel erg nodig. We moeten die kant 
uit (sprak de leider).

Leiderschap verandert vaak in lijderschap als het managers aan 
ondernemerschap en creativiteit ontbreekt. Dat wordt pijnlijk duidelijk 
ten tijde van crisis. Maar wat is creativiteit en ondernemerschap? En 
begrijpen mensen die nooit iets ondernomen hebben eigenlijk wel 
wat het is? Er wordt wel om gevraagd, maar tegelijkertijd worden er 
dagelijks talloze nieuwe regels bedacht die moeten zorgen voor een 
soort schijnzekerheid. Dat is het dilemma van de 21e eeuw: aan de ene 
kant de behoefte aan gedrevenheid, aan de andere kant een zucht naar 
zekerheid. Chaos versus orde.

Nadat ik mijn boek ‘En nu laat ik mijn baard staan’ had gepubliceerd, 
werd ik overvloedig uitgenodigd voor het geven van lezingen en 
workshops. Inmiddels honderden. Grote groepen van honderden 
mensen en kleine groepen leden van de Raad van Bestuur. Soms 
dacht ik: “Wat doe ik hier?” Maar altijd probeerde ik de aanwezigen te 
inspireren. Inspireren om te komen tot grootse daden. Inspireren om te 
gaan doen wat je eigenlijk echt wilt. Inspireren om je baard te laten staan. 
Niets is onmogelijk. Just do it.

De energie die ik erin stopte, spatte er vanaf. Meestal lukte het me wel 
om de zalen de energie te geven die nodig is om het eerste kleine stapje 
te gaan zetten. Natuurlijk kreeg ik dan ook de vraag “waarom doe je dit, 
wat is dan eigenlijk jouw droom?” Ik antwoordde altijd dat ik Neder-
land ondernemender wilde maken, maar dat vond mijn publiek een 
onduidelijk verhaal. Niet concreet genoeg. Mmm… typisch. Nederland 
ondernemender maken, is dat niet duidelijk dan? Of is die ambitie te 
breed? Ik denk het, het is te groot, te ver weg en dus weten mensen niet 
wat ze ermee moeten. Mijn lezers hebben behoefte aan concreetheid. 

Wel willen, 

maar niet doen…
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“Hoe moeten we het aanpakken, hoe moeten we onze organisatie 
creatiever en sprankelender maken?” Blijkbaar is het lastig om die knop 
om te zetten.

Waarom wil iedereen “zijn baard wel laten staan”, wil iedereen anders, 
leuker en creatiever worden, maar doen ze het niet? Mij is duidelijk 
geworden dat men mijn verhaal erg leuk vindt, maar… toch maar even 
niet. Wat een frustratie. Niet alleen voor mij, maar ook voor iedereen die 
wel wil.
Wel willen, maar niet doen… De stappen die ik beschrijf zijn te groot 
voor mensen die keurig werken, intelligent zijn en anders willen. De 
stappen zijn dermate groot dat ze daardoor te eng zijn. En dus daardoor 
niet gezet worden. Dat is een tamelijk makkelijke conclusie. Maar hoe 
dan wel? Hoe nu verder?

Allereerst moet ik nog veel concreter en praktischer zijn in het aangeven 
van de stappen die genomen moeten worden. Misschien moet ik ook wel 
een keurmerk invoeren, zoiets als “Gecertificeerd Leuk Bedrijf”. Of gaat 
dat te ver? Ik, met mijn oneindige drift tegen regels en wetten. Maar toch, 
een logo met “Leuk Bedrijf” is een idee dat ik niet zomaar moet weggooi-
en. APG, met 2500 medewerkers een van de grootste uitvoerders van 
collectieve pensioenen ter wereld, heb ik na mijn interviews en lezingen 
zover gekregen dat ze een heus project startten om het “leuk te maken”. 
Dat is wat! Precies dat project bracht me op het idee om aan dat keur-
merk te gaan werken. Want stel je voor dat mensen op zo’n keurmerk 
gaan letten. En dat een organisatie daardoor betere en getalenteerdere 
mensen binnen kan halen… en binnen kan houden. Dan gaat het iets 
betekenen. En dan gaan andere organisaties denken en voelen (want dat 
is eigenlijk nog belangrijker) dat een leuke, inspirerende, sprankelende 
werkomgeving tot beter resultaat leidt. Wat dat resultaat dan ook is. Dat 
keurmerk, daar kom ik vast nog wel op terug.

Bij mijn vorige boek werd ik gevraagd een aantal hoofdstukken toe te 
voegen met een handleiding. Bij die vraag bekroop me eerst een gevoel 
van onbehagen. Want moet je dan echt inspiratie en ondernemerschap 
in stappen gaan beschrijven? Blijkbaar wel, heb ik gemerkt. Mensen 
willen duidelijke stappen zien voordat ze het enge terrein instappen van 
het waarmaken van dromen en ambities. De wil is er bij iedereen, maar 
de eerste stap is te moeilijk. En wellicht te groot. Dus ik moet zulke kleine 
stappen gaan beschrijven, dat die voor mijzelf niets meer voorstellen. Die 
voor mij klein zijn, maar voor anderen wellicht heel erg groot.

Hoe heb ik die denkfout kunnen maken! Het is als leren lopen. Als een 
kind geboren wordt, kan het niet lopen. Lopen is een oneindig moeilijk 
proces. Eerst moet je gaan staan, dan val je om, je gaat weer staan en valt 
weer om. Verdorie, moeilijk zeg, dat staan. Maar ik had het toch over 
lopen? Ja, maar lopen kun je pas als je kunt staan. En als je dan eindelijk 
kunt staan en je bent in balans, dan moet je je een beetje voorover 
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laten vallen. En net voordat je valt, zet je een voet vooruit. Als ik het 
zo beschrijf, val ik al om bij de gedachte. Als je dus wilt lopen, moet je 
jezelf een klein beetje uit balans brengen. De balans die je net na vele, 
vele maanden bereikt hebt. Als je van tevoren had geweten hoe moeilijk 
dit allemaal was, zou je er zeker niet aan begonnen zijn. Maar ja, 
kruipend naar je werk gaan als je twintig bent is ook een beetje raar. “Ja, 
ik had geen zin om te leren lopen, het was zo ingewikkeld”. Ook geen 
aanbeveling voor een leuke baan, overigens.

Dus, als we kunnen staan, een beetje onzeker nog en wiebelig, dan 
moeten we vooruit. Je staat dan zelfs even op een been. Hup naar voren 
ermee, en snel het andere erachteraan. Boem, op je neus. Niemand 
herinnert zich dat nog. Terwijl het een van de allermoeilijkste hande-
lingen is die we als kind leren. Door ouders en grootouders niet voor 
niks vaak vastgelegd op foto en film. “Kijk, hij/zij loopt!” Gauw even 
bellen met allerlei vrienden en bekenden. Feestje ertegenaan gooien. 
Het kind kan lopen. Niemand realiseert zich nog hoe moeilijk dat was, 
want inmiddels is het een automatisme geworden. Daar hebben we het 
dan… het allermoeilijkste dat er is, in stappen uiteengezet.

Maar we vergeten nog wel de eerste stap. Waarom willen we eigenlijk 
gaan lopen? Om sneller ergens te zijn, terwijl we nog geen begrip van 
snelheid hebben? Omdat het handiger is, voor later? Nee, ook niet.
Waarom gaan we lopen? Omdat we zien dat dat zo hoort… we apen 
gewoon na. Want ik garandeer je een ding; als de ouders, grootouders 
en broers en zusjes allemaal kruipen en nooit hebben leren lopen, dan 
gaat de baby echt niet lopen. En als je dan die ene unieke baby bent die 
wel gaat lopen, dan zul je zien dat de hele familie jou gaat nadoen nota 
bene. Gaan ze allemaal lopen. ‘t Is wat.

Waar gaat dit proces van lopen over? Wat leer ik ervan? Ik leer ervan 
dat het onwaarschijnlijk moeilijk is om los te breken uit de gewoontes 
waar we allemaal in zitten. Er zijn honderden boeken geschreven over 
DROMEN en DOEN, maar het blijft vaak bij theorie. Het is gewoon 
te moeilijk en te eng. De stappen worden beschreven door mensen 
die er zo goed in zijn dat ze de kleine stapjes overslaan. Of ze worden 
beschreven door goedwillende theoretici die er wel over schrijven, 
maar het zelf nog nooit hebben meegemaakt. Je kent ze wel, de schrij-
vers en sprekers die leuk en interessant zijn, maar waarbij je voelt dat 
ze niet weten waar ze het over hebben. En ook daar kun je dus niet van 
verwachten dat ze je kunnen helpen.

Maar zal ik dan in staat zijn om mijn inspirerende energie om creatief te 
gaan ondernemen om te zetten in zulke kleine stapjes dat het na te doen 
is? Nadoen! Dat is dus de eerste stap van het leren lopen. Nadoen, nadat 
je het ziet. Je krijgt inspiratie om te gaan lopen. Je krijgt energie om te 
gaan lopen. Want het kost ongelooflijk veel energie om dat te leren. Met 
vallen en opstaan. Met pijn en teleurstelling. Doorgaan.

Nadoen! Dat is 

dus de eerste 

stap van het leren 

lopen.
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Onlangs werd ik voor de zoveelste maal gevraagd of ik een bedrijf 
ondernemender kon maken. En voor het eerst was mijn antwoord: 
“Nee”. Daar schrok de vraagsteller wel even van. Hoezo nee? Omdat 
de persoon die mij dit vroeg zijn hele leven nog nooit een onderneming 
geleid had. Hoe kun je van zo iemand verwachten dat hij zich realiseert 
wat hij vraagt? Politici willen Nederland creatiever en ondernemender 
maken. Maar ook zij weten niet wat ze vragen, want het gros heeft nooit 
zelf iets ondernomen. Laat staan dat ze creatief zijn.

Hoewel ik vaak een enorme bewondering heb voor ervaren en 
degelijke managers, verwacht ik van hen nooit ondernemerschap. Dat 
zit bij anderen, de chaoten zo u wilt. Maar het noodzakelijke element 
dat ondernemerschap brengt bij bedrijven (en zelfs een heel land) 
moet nooit onderschat worden. Zonder ondernemers geen bedrijven. 
Zonder bedrijven geen economie (en dus een overheid zonder geld). 
Ondernemers zijn de bron. Die bron is buiten. Ondernemers zoeken het 
altijd buiten, want binnen is niets te halen.

Dit boek gaat (opnieuw) over creativiteit en ondernemerschap. Als es-
sentiële elementen in een economie. Vooral essentieel als die economie 
in een crisis verkeert. Dit boek tracht op allerlei manieren voorbeelden 
te geven hoe verandering tot stand kan worden gebracht. Probeert 
aan te zetten tot grote daden. Het is mijn ambitie om op uiteenlopende 
manieren, waar dit boek er een van is, organisaties te stimuleren tot het 
zetten van een eerste kleine stap in de richting van ondernemerschap. 
En omdat ondernemerschap en creativiteit bij iedereen in enige mate 
aanwezig is, is dit een boek voor iedereen. Hopelijk wordt het dus 
niet gezien als managementboek, want als de inspiratie alleen maar 
doordringt tot de managers, gaat mij dat niet ver genoeg. Massaal zal de 
energie zich van binnen naar buiten moeten verplaatsen en iedereen 
moet meedoen. Alleen dan is er een kleine kans dat de stap richting 
ondernemerschap gezet wordt.

Pak dit boek en ga het maar gewoon doen. Ga maar gewoon nadoen. 
Met vallen en opstaan beweeg je dan de goede richting op. Wel doorzet-
ten, hoor! Het licht staat immers op groen.

Pak dit boek en ga het maar gewoon doen.
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De weg uit de crisisIk wil gaan staan
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Boeken over ondernemerschap, boeken over leidinggeven, boeken 
over creativiteit, over dromen en denken, over baarden en zo. Al die 
boeken worden geschreven door mensen die veel van het betreffende 
onderwerp afweten. Zoals de schrijvers over creativiteit en de vele 
schrijvers over ondernemerschap, de schrijvers over leidinggeven en 
de schrijvers over inspireren. Al die schrijvers redeneren vanuit hun 
eigen kader. En proberen met behulp van een boek duidelijk te maken 
aan anderen hoe iets zou moeten. Of niet. Of proberen ze alleen maar te 
inspireren?

Hoe kan een professor die nooit een onderneming heeft opgezet een 
ander iets leren over ondernemerschap? Het is alsof een hardloper aan 
een baby vertelt hoe die moet hardlopen. Alsof een gepromoveerd 
wiskundige aan een basisschoolleerling vertelt hoe simpel breuken 
eigenlijk zijn. Weet die hardloper nog hoe moeilijk het was om te leren 
lopen? Nee, dat is hij vergeten, dat is een automatisme geworden. En 
breuken zijn voor de gepromoveerde ook een automatisme. Waar ze 
niet meer over na hoeven te denken. Dus het wordt niet meer verklaard.

En dan lezen goedwillende mensen ineens in een boek dat je eerst moet 
denken en daarna doen. Wat zou daarmee bedoeld worden? Moet je 
eerst gaan zitten nadenken voordat je iets doet? En wat is dat doen dan? 
Is dat makkelijk? En waarom zou je eigenlijk niet eerst doen en daarna 
pas denken, zoals ene Leen Zevenbergen zegt. Ik snap er niks meer 
van. Toen mensen na het lezen van mijn Baard-boek massaal kwamen 
vragen hoe ze mijn inspiratie in daden konden omzetten, begreep ik 
eerst niet wat ze bedoelden. Het boek staat toch vol met voorbeelden? 
Lees het eerst nog maar eens. Nooit meer wat gehoord verder. 

Een startende ondernemer wil bij de hand genomen worden. Wil horen 
welke stapjes hij moet nemen en welke liever niet. Wil complimenten 
krijgen en kunnen praten over zijn onzekerheden en de risico’s die hij 
ziet. Managers die hun bedrijf ondernemender willen maken, willen 
eerst weten wat ondernemerschap eigenlijk is. Willen weten wat ze dan 
precies moeten zeggen tegen hun medewerkers. Hoe ze het moeten 
organiseren en welke bronnen van buiten de organisatie ze erbij moeten 
halen. Duizenden kleine stapjes moeten genomen worden die door de 
ervaren ondernemer al lang niet meer onderscheiden worden.

Ik hoor en vergeet

Ik zie en onthoud

Ik doe en begrijp 

(Chinees gezegde)
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Hardloopdroom
Leren lopen is een mooie analogie, zoals in de inleiding besproken. Dit 
boek gaat een poging wagen om in minuscule stapjes ondernemers, 
startende ondernemers en ondernemende managers mee te nemen in 
het verbeteren van hun organisaties of in het starten van hun organisatie.

Je ligt op de grond en ziet iedereen om je heen lopen, springen en 
rennen. Die komen overal sneller dan jij, kunnen overal bij en hebben 
controle over zichzelf. Jij ziet af en toe een been voorbij komen en 
vraagt je af wat dat nu weer is. Je herkent $%*Á¥ nog niet eens je eigen 
benen, laat staan dat je ermee kunt lopen. Frustrerend zeg. Als je niet 
uitkijkt, krijg je er nog een minderwaardigheidscomplex van. Je kijkt en 
je kijkt, bekijkt alles om je heen, dagen, wekenlang en neemt een stoer 
besluit. Je besluit dat je wilt gaan lopen, rennen en springen. Je wilt erbij 
horen en het wordt een doel in je leven, misschien wel een droom. Met 
je ogen dicht en een verse luier om lig je in je wieg te dromen van een 
carrière als hardloper of verspringer. Je hebt uit een boek van een zekere 
Zevenbergen geleerd dat een droom waarmaken opofferingen kost, 
maar dat neem je voor lief. Je besluit staat vast. Vanaf morgen gaat het 
gebeuren. Je gaat beginnen met het waarmaken van je droom als loper. 
Rustig slaap je in met een glimlach om je mond en een denkbeeldige 
gouden medaille om je nek. De haan kraait en je wordt wakker. Alles 
is net zoals gisteren. Je hebt honger en begint te huilen. Die vieze luier 
moet ook af en je wilt weleens gewassen worden. Waar is die wens tot 
lopen gebleven. Die is weg, want het is wel zo comfortabel om lekker 
verzorgd te worden. Flesje erin, schoon luiertje om, beetje mijmeren 
over de toestand in de wereld. Heerlijk. Weer een dag om.

Midden in de nacht schrik je wakker. Weer die droom die telkens maar 
terugkomt. Die droom waarin je als hardloper de Oympische Spelen 
wint. Je wordt telkens weer wakker van het aanhoudende applaus van 
het publiek. En weer neem je een besluit om te gaan lopen. Morgen, 
maar nu echt. Tja, zo kan dat weken doorgaan. Maar zoals iedereen 
weet (die loopt tenminste) gaat het op een dag gebeuren. Je staat op… 
en valt weer om.

Je had een droom, je hebt een wil en je gaat tot actie over. Makkelijk 
toch. Daar doen ze in managementboeken nog niet een zin over. 
Maar dat gaan staan, dat is me wat. Dat gebeurt echt niet zomaar. Dat 
gaan staan, staat synoniem met het eerste doen. Vertalen we dat even 
naar startende ondernemers dan is het Gaan Staan synoniem met het 
oprichten van een bedrijf, het inschrijven bij de Kamer van Koophandel, 
het indienen van je ontslag, het verkopen van een huis om aan geld te 
komen, het drukken van visitekaartjes en het weggeven van het eerste 
kaartje, het inschrijven voor een beurs, het kopen van een plaats op de 
markt, het stoppen met je studie omdat je een groots idee hebt.

Vanaf morgen 

gaat het  

gebeuren.
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En weer omvallen
Voor iemand met een droom is het Gaan Staan synoniem met het 
vertellen over je droom aan anderen, het boeken van een ticket naar 
een ontwikkelingsland waar je wilt gaan helpen, het binnenlopen bij 
een makelaar die boerderijen verkoopt, het verzamelen van informatie 
over alle lange bruggen in de wereld, het kopen van papier waarop je je 
mode-ontwerpen kunt gaan tekenen, het indienen van ontslag omdat je 
wilt gaan wandelen over de wereld.

Voor mensen die binnen hun bedrijf met iets nieuws willen beginnen 
gelden dezelfde soort van acties. We hebben besloten te Gaan Staan… 
en we Gaan Staan! We doen het. En we vallen vervolgens weer om. 
Het gaat mis. De baas biedt gewoon een hoger salaris als je blijft, je huis 
blijkt onverkoopbaar omdat de huizenmarkt net is ingestort, de Kamer 
van Koophandel is gesloten, de kaartjes zijn mislukt, de makelaar heeft 
geen boerderijen en ga zo maar door. Want je zult zien, het is net zoals 
bij opstaan: je valt gelijk weer om. Want je kunt niet staan. Want staan is 
moeilijk.

Dit klinkt allemaal sukkelig, maar deze basale dingen gebeuren. Het 
ideaalplaatje dat alles vanaf het begin gelijk lukt, is slechts aan heel 
weinigen voorbehouden. De natuurtalenten. En dan nog met een forse 
dosis geluk. Je schijnt ook baby’s te hebben die gaan staan en gelijk 
lopen. Heb ik weleens gehoord. Maar bijna iedereen behoort tot de 
categorie mensen voor wie Gaan Staan moeilijk is. En die daar dus bij 
geholpen moeten worden. Die opgehesen moeten worden, die vervol-
gens weer instorten. Maar die blijven proberen. En dat doet uiteindelijk 
elk kind.

We hebben een eerste poging gedaan om te gaan staan en dat is mislukt. 
Dan gaan we weer staan. Grote kans dat het weer mislukt. Eerst was het 
huis onverkoopbaar en toen het uiteindelijk verkocht kon worden, was 
mijn unieke idee al door anderen ingepikt. En toen ik weer een goed 
idee had voor mijn eigen bedrijf, liep mijn vrouw bij me weg en konden 
we de opbrengst van het huis delen. Ik val keer op keer weer om. 
Herken je je een beetje in dit proces en het gevoel dat erbij hoort? Want 
zo gaat het altijd bij het starten van een bedrijf. En zo gaat het ook bij 
het waarmaken van je droom. En ook bij het opzetten van een creatieve 
afdeling in je bedrijf. Gaan Staan, de eerste daad, is moeilijk en gaat pas 
na een tijdje goed. Maar het goede nieuws van het Gaan Staan is dat 
je al aan het doen bent. Je bent bezig met iets en je hebt de fase van het 
denken al achter je gelaten.

Verbrand schepen
Je hebt om een of andere reden een einde gemaakt aan je droom en al 
je voorbereidingen en je gaat het nu echt doen. Businessplannen helpen 
nu niet meer, mooie praatjes en goede voornemens ook niet. Je gaat 
voor het echie. Je gooit jezelf voor de leeuwen. Je verbrandt in zekere 

Je valt gelijk  

weer om.


